
 نقص در چراغ ها، عاج لاستیک ها 
و نامیزان بودن فرمان جریمه دارد 

 تشدید برخورد
 با خودروهای دارای نقص فنی

ایسنا| فرمانده یگان عملیات و کنترل طرح های 
ترافیکی پلیس راهور از تشدید برخورد با خودروهای 
دارای نقص فنی و شرایط غیراس��تاندارد همزمان 
با فصل س��رما خبر داد و جرای��م و نمره های منفی 
مربوط به این تخلفات را تشریح کرد.  سرهنگ سعید 
س��پهری با تأکید بر این که هر نوع نقص و تغییر در 
وضع ظاهری و فنی و استاندارد خودرو که منجر به 
کاهش ضریب ایمنی در رانندگی شود، برابر قانون 
دارای مجازات هایی اس��ت، افزود:  خ��روج بیش از 
حد گازهای آلاینده، وج��ود آلودگی صوتی، خروج 
خودرو از اس��تانداردهای اولیه کارخان��ه، نقص در 
سامانه روشنایی، تغییر رنگ، نامیزان بودن فرمان، 
نداش��تن عاج لاستیک ها، نداش��تن برف پاک کن، 
زنجیر چرخ،  شکستگی شیشه جلو، نقص در کمربند 
ایمنی و ایربگ، نقص در س��امانه ترمز ضدقفل و... 
ازجمله مواردی است که برابر قانون تخلف محسوب 
ش��ده و پلیس با آن برخورد خواهد کرد.  او با اعلام 
جرایم در نظر گرفته شده در قانون برای این تخلفات 
اظهار کرد:  نقص فنی در سامانه روشنایی خودرو به 
هنگام شب ازجمله تخلفاتی است که بخش زیادی 
از تصادفات رانندگی نیز به علت آن رخ داده است و 
متاسفانه ش��ماری از رانندگان اطلاع ندارند که این 
نقص، جرایم س��نگینی به دنبال دارد و اگر چنانچه 
خودرویی به هنگام ش��ب فاقد سیس��تم روشنایی 
باش��د علاوه بر جریمه 500 هزار ریالی، س��ه نمره 
منفی نیز در گواهینامه راننده اش ثبت خواهد شد. 
اگر این وس��یله از نوع عمومی یا سنگین باشد نمره 
منفی ش��ش می گیرد.  س��پهری، نداشتن وسایل 
ایمنی سالم و متناس��ب با فصل نظیر زنجیر چرخ، 
لاستیک یخ شکن، نقص در برف پاک کن و سیستم 
بخاری را دارای جریم��ه 300 هزار ریالی عنوان کرد 
و گفت: نداشتن لاستیک با عاج مناسب یا استفاده 
از لاستیک فرس��وده نیز ازجمله تخلفاتی است که 

جریمه  300 هزار ریالی به دنبال خواهد داشت. 
فرمانده یگان عملیات و کنترل طرح های ترافیکی 
پلیس راهور با بیان این که رانندگی با وسایل نقلیه 
دودزا 300 هزار ریال جریمه ب��ه دنبال دارد، گفت: 
نداش��تن تجهیزات پیش بینی شده و برگ بازبینی 
سلامت در وسایل نقلیه عمومی نیز منجر به جریمه 
300 هزار ریالی راننده خواهد ش��د.  او با اش��اره به 
اس��تفاده برخی مالکان خودروها از لاس��تیک های 
خارج عرف و اس��تاندارد که اصطلاحا به آن عنوان 
اسپورت کردن خودرو را می دهند، گفت:  استفاده از 
این لاستیک ها نیز 400 هزار ریال جریمه به دنبال 
دارد.  به گفته سپهری، وجود نقص فنی در چراغ های 
جلو، عقب، ترمز و راهنما نیز 300 هزار ریال جریمه 
خواهد داش��ت که البته این نقص فن��ی اگر هنگام 
شب و برای چراغ جلو رخ دهد جریمه آن همان طور 
که گفته شد 500 هزار ریال با سه نمره منفی برای 
خودروهای ش��خصی و ش��ش نمره منف��ی برای 

خودروهای عمومی و سنگین خواهد بود.

مهاجرت درختان بلوط به ارتفاعات
 شهروند| مدیر پروژه حفاظت از زاگرس مرکزی 
گفت:  به دلیل دخالت انس��ان در محیط زیس��ت، 
مرز رویش درختان بلوط در ارتفاعات زاگرس رو به 
افزایش است به گونه ای که به سمت ارتفاعات درحال 
مهاجرت هستند. ش��یرین ابوالقاسمی اظهار کرد: 
درختان بلوط در ارتفاعات حدود  هزار متر در منطقه 
زاگرس رویش دارند که امروزه با دخالت انس��ان در 
طبیعت این ارتفاع به حدود  هزار و 200 رسیده است. 
او افزود: درواقع بلوط ه��ا در منطقه زاگرس درحال 
مهاجرت هستند و به ارتفاعات نقل مکان می کنند، 
چون زیست و رویش آنها در پایین دست با مشکل 
مواجه شده است. او ادامه داد:  در چند سال گذشته 
آفات زیادی همچون ک��رم خراط، کرم جوانه خوار و 
سیاه ش��دگی درختان، بلوط ها را تهدید می کند و 
آمارها نشان می دهد یک پنجم درختان بلوط از بین 
رفته اند. ابوالقاسمی گفت:  12 میلیون هکتار جنگل 
در کش��ور وجود دارد که از این می��زان 1.5 میلیون 
هکتار در ش��مال، 5 میلیون و 700 ه��زار هکتار در 
جنگل های بلوط غرب زاگرس و بقیه در مناطق دیگر 
مانند ارس��باران و جنگل های حرا در جنوب کشور 
وجود دارند. او افزود: از این میزان وسعت جنگل های 
بلوط غرب زاگرس، حدود یک میلیون هکتار آن به 
علت بروز آفات، بیماری ها و برداشت های بی رویه از 
بین رفته اند. مدیر پروژه حفاظت از زاگرس مرکزی 
گفت: خش��ک ش��دن تالاب ها موجب بروز پدیده 
ریزگرده��ا به ویژه در غرب کش��ور ش��ده که تأثیر 
بسزایی در روند رشد درختان بلوط گذاشته و قدرت 
رش��د و زادآوری آنها را کاهش داده اس��ت. او با بیان 
این که بیماری ها عامل ثانویه نابودی درختان بلوط 
است، افزود: تغییر اقلیم، دخالت های بی رویه انسان 
و تخریب زیستگاه ها موجب تغییر کمربند رویش 

درختان بلوط در ارتفاعات زاگرس شده است. 
ابوالقاس��می به نق��ش جوامع محل��ی در زمینه 
حفاظ��ت از درخت��ان بلوط اش��اره ک��رد و گفت:  
طرح »هر مدرس��ه یک نهالس��تان« ب��ا همکاری 
دفتر مش��ارکت های مردم��ی س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت در منطق��ه درحال اجرا اس��ت که 
براساس این طرح هر دانش آموز یک نهال بلوط را به 

مدت یک سال در گلدان پرورش می دهد.
 او افزود:  دفتر تسهیلات کوچک محیط زیست در 
سازمان ملل نیز کمک کرد این طرح درچند روستا 
اجرا شود و اکنون درحال گسترش آن در 10 تا 11 
استان منطقه زاگرس هستیم که این کار با همکاری 
س��ازمان محیط زیس��ت و آموزش و پرورش انجام 

می شود.

»فرهادی« به روایت دانشگاهیان و چهره های ماندگار

افق روشنی برای وزارت علوم ترسیم شده است

رئیس سازمان میراث فرهنگی در جمع فعالان صنعت هتلداری: 

باید در ۱۱ سال آینده، ۲5۰ هتل ۴ و 5 ستاره بسازیم
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محمد فرهادی وزیر پیش��نهادی علوم چهارشنبه 
5 آذر برای اخذ رای اعتماد به مجلس شورای اسلامی 
می رود.  فرهادی که دو دوره مسئولیت وزارتخانه های 
علوم و بهداشت را برعهده داشت، به خاطر فعالیت های 
علمی آموزش��ی خود برای جامعه علمی دانش��گاهی، 

نام آشناست. 
رئیس جمهوری، دکتر محمد فره��ادی را به عنوان 
پنجمین گزین��ه پیش��نهادی تص��دی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری به مجلس شورای اسلامی معرفی 
کرده اس��ت. جلس��ه رأی اعتماد نمایندگان مجلس 
شورای اس��لامی به فرهادی به عنوان وزیر پیشنهادی 
رئیس جمهوری برای وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

روز چهارشنبه هفته جاری برگزار می شود. 
سعید سهراب پور چهره ماندگار  س��ال 83 در رشته 
مهندس��ی و قائم مق��ام بنیاد ملی نخب��گان گفت: در 
آموزش عالی فرهادی را از نظر تجربه و س��ابقه علمی 

قبول دارند و به او احترام می گذارند. 
قائم مقام بنی��اد ملی نخبگان در گفت وگو با ایس��نا 
با اشاره به س��ابقه آش��نایی دیرینه با وزیر پیشنهادی 
علوم بیان کرد: زمانی ک��ه دکتر فرهادی وزیر علوم بود 
من ریاست دانشگاه ش��یراز را برعهده داشتم و از همان 
زمان ایشان را می شناسم.  او با بیان این که سابقه علمی 
فرهادی از تمام کس��انی که ب��رای وزارت علوم معرفی 
کردند بالاتر اس��ت، درتوضیح این سوابق گفت:  دکتر 
فرهادی دو مقاله در گ��روه مجلات نیچر ارایه کرده که 
هر کسی نمی تواند در آن مقاله بنویسد. همچنین جایزه 
علامه طباطبایی بنیاد ملی نخبگان به ایشان اهدا شده 
که فقط 90 نفر این جایزه را دریافت می کنند.  او ادامه 
داد: دکتر فرهادی اولین کسی اس��ت در ایران اقدام به 
کاشت حلزون برای افراد ناش��نوا کرد و حرف اول را در 
زمینه گوش و حلق و بینی می زند.  رئیس سابق دانشگاه 
شریف خاطرنشان کرد:  آموزش عالی خاطره مثبتی از 
وزارت فرهادی دارد. فرهادی هم اکنون رئیس سازمان 
هلال احمر است و همچنین سال هاست که در صندوق 
حمایت از پژوهشگران فعالیت می کند و درحال حاضر 
عضو شورای اجرایی و علمی آنجاست.  او در پایان نسبت 
به رأی آوردن پنجمین وزیر پیش��نهادی و خارج شدن 

وزارت علوم از بلاتکلیفی ابراز امیدواری کرد. 
اشکالاتی که از بقیه گزینه های پیشنهادی 

گرفته شد، به فرهادی وارد نیست
دکتر سیدحسن حسینی عضو هیأت علمی دانشگاه 

تهران و چهره ماندگار  سال 83 در رشته علوم انسانی در 
گفت وگو با ایس��نا گفت:  دکتر فرهادی به دلیل سطح 

علمی بالا یکی از بهترین گزینه های مطرح شده است. 
دکتر سیدحس��ن حس��ینی همچنین با اش��اره به 
خصوصیات وزیر پیشنهادی علوم بیان کرد: وی در عین 
مدیریت اصولی بر بخش های تحت مدیریتش بس��یار 
خوش اخلاق اس��ت و با زیرمجموعه اش بس��یار خوب 

برخورد می کند.  
او ادامه داد: آن همه اشکالاتی که از سایر گزینه های 
پیشنهادی علوم گرفتند، به دکتر فرهادی وارد نیست. او 
فردی شناخته شده  و معتدل است و نمی توان برچسب 
تندرو بودن به او زد. فرهادی در توس��عه علمی کش��ور 

نقش مهمی داشته است
یوس��ف ثبوتی چهره ماندگار  س��ال 80 در رش��ته 
ریاضیات و فیزیک درباره ش��خصیت وزیر پیشنهادی 
علوم گفت: فرهادی از هر نظر فردی شایس��ته است و 
سابقه کار بسیاری دارد. همچنین در پست های وزارت 
بوده و در توسعه علمی کشور نقش مهمی داشته است. 

او به ایسنا گفت: فرهادی همچنین بنیانگذار صندوق 
حمایت از پژوهش��گران بوده که اخیرا به »بنیاد علمی 
ایران« تغییر نام داده است. پروفسور یوسف ثبوتی معتقد 
است در مواردی که برای وزارت علوم اتفاق افتاد، منافع 

کشور و دانشگاه ها در نظر گرفته نشد. 

 فرهادی همه شرایط را دارد
 که بتواند یک وزیر علوم موفق باشد

دکتر رضا ملک زاده معاون وزیر بهداش��ت و چهره 
ماندگار  س��ال 82 رشته پزش��کی و علوم تجربی به 
ایسنا گفت: فرهادی فرد باتجربه ای در وزارت علوم و 
همچنین وزارت بهداشت است و با توجه به تجربه ای 
که دارد ان شاءالله بتواند مشکلات آموزش عالی را حل 
کند. دکتر رضا ملک زاده از نمایندگان مجلس خواست 
به فره��ادی رأی دهند تا وزارت علوم س��امان یابد. او 
اظهار کرد:  دکتر فرهادی همه شرایط این را دارد که 

یک وزیر علوم موفق باشد. 
 فرهادی، نقطه تفاهم جامعه دانشگاهی

 و نظام سیاسی
»حسین ابراهیم آبادی«، رئیس پژوهشکده مطالعات 
فرهنگی، اجتماعی وزارت عل��وم، تحقیقات و فناوری 
گفت: محمد فرهادی نقطه تفاهم جامعه دانشگاهی و 

نظام سیاسی کشور است. 
او با اش��اره به این که نظام آموزش عالی کشور باید به 
کارکرد اصلی خ��ود بازگردد، افزود: وزیر پیش��نهادی 
علوم، تحقیقات و فناوری قابلیت این را دارد که مجموعه 
آموزش عالی کشور را از گرفتار شدن در چنبره سیاست 

نجات دهد. 
او به ایرنا گفت: سیاس��ت زدگی متعارض با کارکرد 

دانشگاه و توس��عه علم و فناوری است؛ برهمین اساس 
بررس��ی صلاحیت گزینه پیش��نهادی وزارت علوم با 
رویکرد سیاسی، در تضاد جدی با کارکرد دانشگاه است. 
این استاد دانشگاه با تأکید بر این که حضور فرهادی 
در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری موجب اعتبار بیشتر 
جامعه علمی و دانشگاهی کشور می شود، تصریح کرد: 
برنامه ریزی و سیاس��ت گذاری در ح��وزه فعالیت های 
مرتبط با آموزش عالی در راستای توسعه فعالیت های 
علمی و پژوهشی در کشور، نیازمند ثبات مدیریتی برای 

اجراست. 
او با اش��اره به این که بلاتکلیفی وزارت علوم، فناوری 
و تحقیقات تبعات منفی را برای جامعه دانش��گاهی به 
دنبال دارد، اظهار کرد:  تداوم این روند می تواند موجب 
بروز مشکلاتی در فضای دانش��گاه ها و کندشدن روند 
اجرای برنامه ها در راس��تای توسعه علمی و تحقیقاتی 

کشور شود.  
 فرهادی از چهره های 

خوشنام آموزش عالی است
علی خاکی صدیق، رئیس دانشگاه خواجه نصیرالدین 
طوسی، نیز گفت: فرهادی یکی از چهره های خوشنام 
آموزش عالی کشور اس��ت که قطعا می تواند در وزارت 
علوم تاثی��رات مثبتی بگ��ذارد.  او ادام��ه داد: امیدوارم 
فرهادی بتوان��د رأی لازم را از مجل��س دریافت کند تا 
وزارت علوم از این بلاتکلیفی خارج شود.  رئیس دانشگاه 
خواجه نصیرالدین طوسی، گفت: از فرهادی می خواهم 
پس از انتخاب به عنوان وزیر بودجه را در اولویت خود قرار 
دهد تا هرچه سریع تر مشکل کمبود بودجه دانشگاه ها 
برطرف ش��ود.   او تصریح کرد: یکی دیگ��ر از اقدامات 
مهمی که فرهادی پس از انتخاب به عن��وان وزیر باید 
انجام دهد ترسیم نقشه راه صحیح از آینده وزارت علوم 
در باقی مانده عمر دولت اس��ت تا بتوانیم به این اهداف 
دست یابیم.  او با اش��اره به اهمیت کیفیت در آموزش 
عالی، اظهار کرد: بحث کیفیت در آموزش عالی اهمیت 
فراوانی دارد و امیدوارم مس��ئولان جدید وزارت علوم از 

کمیت گرایی به سمت کیفیت گرایی حرکت کنند. 
خاکی صدیق با تأکید بر این که وزارت علوم در نبود 
وزیر آسیب های فراوانی دیده، گفت: هر وزارتخانه ای 
که بدون وزیر اداره ش��ود با مشکلات فراوانی روبه رو 
خواهد ش��د و وزارت علوم نیز از این قاعده مستثنی 
نبود. وزارت علوم باید برنامه بلندمدتی داشته باشد که  

این امر بدون حضور وزیر غیرممکن خواهد بود.

 ش�هروند| در 11 س��ال آینده باید تعداد هتل های
 4 ستاره در کشور دو برابر شود تا گره بزرگ گردشگری 
ای��ران را باز کن��د. جذابیت های گردش��گری کش��ور 
سال های سال است با مشکلی بزرگ به نام کمبود هتل 
گره خورده. کمبودی که حتی افق 1404 و هدف گذاری 
ورود س��الانه 20 میلیون گردشگر به کشور را با چالشی 
بزرگ روبه رو کرده است. نسخه حل این مشکل، ساخت 
سالانه 20 تا 25 هتل در 11 سال آینده است، نسخه ای 
که به گفته رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری، 
»باید تعداد هتل های موجود در کشور را دو برابر کند« تا 
مشکل هتل گردشگران حل شود.  مسعود سلطانی فر در 
گردهمایی فعالان صنعت هتلداری و مسئولان سازمان 
میراث فرهنگی، با اشاره به این که اکنون هزار و 60 هتل 
در کشور موجود اس��ت که 120 تا 130 هتل آن 4 و 5 
ستاره هستند، گفت: »براساس محاسبات اگر هر هتل 4 
یا 5 ستاره 300 یا 400 اتاق داشته باشد و هر گردشگری 
که به داخل کشور می آید در طول سال، یک هفته اقامت 
کند، تا افق 1404 این 120 ی��ا 130 هتل باید به 400 
هتل افزایش بیابد. یعنی در 11 سال آینده باید 250 هتل 
4 یا 5 ستاره ساخته شود که می شود هر سال 20 تا 25 
هتل.« او ادامه داد: »اکنون حداقل بین 50 تا 100 هتل 
داریم که پیشرفت فیزیکی آنها از صفر تا 95 درصد است. 
همچنین دو هتل روبه روی فرودگاه امام با مش��ارکت و 
سرمایه گذاران خارجی ها درحال ساخت است. بخشی 

از آن 3 ستاره و بخش دیگر  4 ستاره است.«
رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری در میان 
فعالان صنعت هتلداری، با بیان این که یک س��ال زودتر 
ردیف های پیشنهادی مرتبط با فعالیت هایمان را ارایه 
داده ایم، بر ارایه نظرات بخش خصوصی برای توس��عه 

این بخش تأکید کرد و گفت:  »هرچه زودتر نظرات خود 
را به ما اعلام کنید تا بعد از 4 سال نگویند نظرات بخش 
خصوصی در برنامه ششم س��ازمان لحاظ نشده است. 
هنوز برنامه جای بح��ث دارد و هنوز جمع بندی کامل 
نکرده ایم، اما از آن جا که باید بتوانیم نقشه راه مشخصی 
داشته باشیم، با فشاری که به معاونت راهبردی آورده ایم، 
پذیرفته اند برنامه ای را به عنوان برنامه ش��ش ساله ارایه 
کنیم و موفق شدیم برنامه پیشنهادی 6 ساله را در بخش 
ردیف ها و اعتبارات، تهیه و تقدیم کنیم که براساس آن، 
پیشنهاد بودجه 94، برشی از این برنامه 6 ساله خواهد 
بود.« س��لطانی فر، بار دیگر به مثبت ش��دن روند ورود 
گردشگران به کشور اش��اره کرد و ادامه داد:  »بر اساس 
آمار پلیس مهاجرت ناجا، بعد از سال ها روند ورود و خروج 
گردشگران در 4 ماه اخیر مثبت بوده است لذا امیدواریم 
در ماه های آینده نیز این تراز استمرار پیدا کند، هرچند 
طبیعی اس��ت در فروردین ماه این تراز برعکس ش��ود؛ 
چون هم فصل تعطیلات ایرانی هاست و هم فصل گردش 
خارجی ها نیست، ولی این نکته باارزش بود که در سه ماه 

تابستان، تراز گردشگری در ایران مثبت باشد.« 
او در ادام��ه درخصوص پروژه های��ی که برای گرفتن 
تسهیلات به صندوق توس��عه ملی معرفی شده است، 
هم گف��ت:  »بی��ش از 800 میلی��ارد تومان پ��روژه به 
صندوق توس��عه ملی معرفی کرده ایم. تقریبا همه آنها 
بیش از 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند. باید علت 
کند حرکت کردن بانک ها درباره تس��هیلات مربوط به 
پروژه گردشگری در جلسه بررسی شود؛ چون ما تا حد 
امکان دقت لازم را در بررسی پروژه های سرمایه گذاری 
گردشگری داشته ایم.« رئیس سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری درباره تخلفات شهرداری ها 

و گرفتن ع��وارض از هتل ها که مورد انتق��اد هتلداران 
در این جلسه بود، هم یادآور ش��د »در برخی از شهرها، 
شهرداری ها در صنعت هتل سازی با ما همکاری داشته 
و حتی عوارض را صفر کرده اند. مانند اصفهان و تهران. 
کرمانشاه نیز درحال پیگیری است. ولی باید مشابه این 
تخلفات پیگیری شود.« س��لطانی فر همچنین درباره 
خانه مسافرها   با طرح پرسشی مبنی بر این که اگر خانه 
مسافرها را مانند سابق رها می کردیم و نظارتی روی آن 
نداشتیم، خوب بود یا این که اکنون نظام ساماندهی آن 
درحال تدوین است؟ گفت: »درباره این که باید فعالیت 
خانه مسافرها با مجموعه هتل ها هماهنگ شود، موافق 
با نظر هتلداران هس��تم و معتقدم بای��د حتی الامکان 
مدیریت خانه مس��افرها با هماهنگی جامعه هتلداران 
پیش برود تا در فصول پیک گردشگری، از ظرفیت آنها 
استفاده شود. ولی در زمان غیرپیک، از امکانات هتل ها 
بهره برداری شود.« او درباره نرخ گذاری هتل ها هم ادامه 
داد: »ما به صورت کلی موافق هس��تیم که نقش خود را 
از تصدی گری کمرنگ کنیم. مشکلات ما در این بخش 
زیاد است. 10 سال تغییرات وسیع و بلاتکلیف رخ داده 
و ش��وراهای س��ازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردش��گری در این چند سال تشکیل نش��ده بودند. 
ما درب��اره همه آنها تصمیم گیری کردیم و بس��یاری از 
کارگروه ها، کمیته ها و شوراهای قانونی مرتبط با سازمان 
میراث فرهنگی را دوباره تش��کیل دادیم تا همه در یک 
چارچوب قانون��ی فعالیت کنند. نرخ گذاری مش��کلی 
نیست. اگر توانس��تیم به فرمولی برسیم که مثل بقیه 
امور صنفی کشور، امکان این که دستگاه حاکمیتی این 
تصدی را واگذار کند، حتما آن کار را انجام می دهیم. اگر 
به فرمولی برسیم که چارچوب ها رعایت شود، مشکلی در 

زمینه نرخ گذاری و... نداریم.«
 هتل ها ۴ ستاره نیستند

 اما پول هتل ۴ ستاره را می گیرند
در این گردهمایی، رئیس اتحادیه هتلداران اس��تان 
تهران با اشاره به این که متأسفانه برخی هتل ها 4 ستاره 
نیس��تند اما پول هتل 4 س��تاره را  از مردم می گیرند، 
گفت: »هدف از استانداردسازی چیست؟ اگر هدف این 
اس��ت که هتل ها استاندارد و براس��اس آن درجه بندی 
ش��وند معتقدم روش اجرایی این موضوع غلط است. « 
محمدعلی فرخ مهر، با بیان این که درحال حاضر در تهران 
90 هتل برای استانداردس��ازی اعلام آمادگی کرده اند، 
خاطرنشان کرد:  »گروهی از هتل ها هستند که حق شان 

4 ستاره نیست اما پول 4 ستاره را از مردم می گیرند.«
 خانه های استیجاری 

سرمایه میلیاردی هتل ها را برای خود برمی دارند
به گزارش تسنیم، حمیدسجادیان عضو هیات مدیره 
جامعه هتلداران گفت:  »آیا س��ازمان میراث فرهنگی 
مطالعات نیازسنجی برای ساخت هتل ها را انجام داده 
است؟ این درحالی اس��ت که در کنار هتل ها، خانه های 
اس��تیجاری س��رمایه میلیاردی هتل ها را ب��رای خود 
برمی دارند.«  همچنین، رئیس جامعه هتلداران شیراز 
هم در گردهمایی فعالان صنعت هتلداری و مسئولان 
سازمان میراث فرهنگی گفت:  »2پدیده رؤسای قبلی 
سازمان روی دست جامعه هتلداران گذاشتند که یکی 
چادر و دیگری خانه استیجاری بود. لذا تقاضا داریم این 
دو را س��اماندهی کنید.« او ادامه داد: »در شیراز به اسم 
گردشگری سلامت، بیمارستان ها در داخل خود هتل 
ایجاد کرده اند که با این وجود در مقابل ما هم می توانیم 

4 اتاق هتل خود را به کلینیک تبدیل کنیم.«

روي خط خبرخبر

رئیس انجمن علمی بهداشت محیط ایران: 

 نیترات بالا
 باعث بروز بیماری های خونی می شود

فارس| »نیترات بالا در م��واد خوراکی و محیط 
زندگی باعث بروز بیماری های خونی می ش��ود که 
برای کودکان و زنان باردار خطرناک اس��ت.« این را 
رئیس انجمن علمی بهداش��ت محیط ایران اعلام و 
به وجود نیترات در آب اش��اره کرد. »این موضوع را 
باید از دو دیدگاه ببینیم، یکی کل کش��ور و دیگری 
شهرهایی که مانند تهران ناگهانی جمعیتشان زیاد 
ش��ده اس��ت.« علیرضا مصداقی نیا به فارس گفت: 
»مناب��ع آب محدود اس��ت و کش��وری نداریم که 
پرآب باشد بلکه خشک اس��ت و در آن باران و برف 
کم می آید در نتیجه باید رعایت های لازم را داش��ته 
باش��یم. این در حالی اس��ت که آب تهران همیشه 
خوب بوده اس��ت هر چند  اکنون از آنالیز دقیق آب 
اطلاعی ندارم.« به گفته مصداقی نیا، نیترات بالا در 
آب باعث سرطان زایی نمی ش��ود بلکه باعث ایجاد 
بیماری های خونی می شود که برای کودکان و زنان 
باردار خطرناک اس��ت. این گروه ها باید در زمانی که 
نیترات آب بالاست از آبی استفاده کنند که مطمئن 
باشند نیترات کمتری دارد مانند آب بطری شده که 
مناسب است. رئیس انجمن علمی بهداشت محیط 
ایران در مورد دلیل وجود نیترات در آب گفت: »وقتی 
منابع آب محدود اس��ت و ناچار می شوند مقداری از 
آب زیرزمینی و چاه ه��ا، آب را تأمین کنند نیترات 
ممکن است در سفره های زیرزمینی افزایش یافته 

باشد و در آن موقع ما را دچار مشکل می کند.« 

براساس بخشنامه قالیباف؛

تبادل اطلاعات سازمانی شهرداری 
در شبکه های اجتماعی ممنوع شد

شهروند| طی بخش��نامه ای از سوی محمدباقر 
قالیباف، تبادل اطلاعات سازمانی شهرداری تهران در 
شبکه های اجتماعی ممنوع شد. محمدباقر قالیباف، 
شهردار تهران طی بخشنامه ای خطاب به معاونان، 
مشاوران، شهرداران مناطق بیست و دوگانه، مدیران 
کل ستادی و مدیران عامل سازمان ها و شرکت های 
تابعه هر گونه تبادل اطلاعات سازمانی اعم از مکاتبات 
اداری، تنظی��م قراره��ای ملاقات مدیران، انتش��ار 
گزارش جلس��ات اداری در ش��بکه های اجتماعی 
 facebook  ،instagram  ،Tweeter چ��ون 
و ش��بکه های اجتماعی مبتنی بر موبایل و تبلت از 
قبی��ل whatsapp ،viber و امث��ال آن )از جمله 
ش��بکه های اجتماعی داخلی( را اکیدا ممنوع اعلام 
کرد. همچنین در این بخش��نامه آمده است:  ایجاد 
پست الکترونیکی، ارسال و دریافت نامه الکترونیکی 
و ایجاد سایت و وبلاگ برای انجام امور سازمانی باید 
صرفا در دامنه www. tehran. ir یا دامنه داخلی 
 www.tehran. ir ش��هرداری ته��ران در آدرس
صورت گیرد. لذا هرگونه اقدام و فعالیت غیر از موارد 
اعلام��ی )در صورت ضرورت( مس��تلزم هماهنگی 
لازم با س��ازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات بوده و 
آن سازمان نیز موظف به ایجاد زیرساخت های لازم 
و جایگزین و ارایه س��رویس های لازم در این ارتباط 
است. براساس این بخش��نامه، حراست کل ناظر به 
حسن اجرای این بخشنامه بوده و در صورت مشاهده 
موارد مغایر موظف اس��ت مراتب را از طریق مراجع 
ذیربط پیگیری و اقدام کند. بنا بر آنچه در متن این 
بخش��نامه آمده است صفحات رس��می شهرداری 
تهران در شبکه های اجتماعی کماکان با مسئولیت 
سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات و حدود تعیین 

شده اجازه فعالیت دارند.

 37 درصد معتادان
 دارای تحصیلات تکمیلی هستند

ش�هروند| یک میلی��ون و 325ه��زار معتاد 
شناس��ایی ش��دند ک��ه 90.7درصد آن��ان مرد 
و 9.3درص��د زن هس��تند. همچنی��ن کرم��ان 
ب��ا 4.75درصد بیش��ترین ش��یوع و زنج��ان با 

0.96درصد کمترین شیوع را دارد.
عارف وهاب زاده، مدیرکل فرهنگی ستاد مبارزه 
با موادمخدر با اعلام این مطلب گفت: بیش��ترین 
گروه سنی که درگیر اعتیاد می شود، گروه سنی 
35 تا 39س��ال و 20 تا 24سال است. همچنین 
64درصد معتادان متاه��ل و 37درصد آنها دارای 
تحصیلات تکمیلی هستند. وهاب زاده با اشاره به 
طرح شیوع شناس��ی مصرف موادمخدر در سال 
90 توضیح داد: مهم ترین علل شیوع اعتیاد کسب 
لذت، کنجکاوی و تفریح اس��ت. از سال 2008 تا 
2012میلادی بی��ش از 28هزار ت��ن تریاک در 
جهان تولید ش��ده و همچنین سطح زیرکشت 
خشخاش در افغانس��تان 36درصد افزایش یافته 
است. او در مراسم اختتامیه جش��نواره دانشگاه 
پاک که از مهرماه سال 92 آغاز ش��ده بود، با ارائه 
آماری ناش��ی از اعتی��اد اظهار ک��رد: 65درصد 
همس��رآزاری ها، 55درصد طلاق ه��ا، 30درصد 
کودک آزاری ها و 25درصد قتل ها ناشی از اعتیاد 
است. او سپس به مقایسه برنامه های پیشگیری 
ایران و سایر کشورها پرداخت و گفت: 97درصد 
مدارس اس��کاتلند تح��ت پوش��ش برنامه های 
پیشگیری هستند، اما در کشور ما تنها در 8درصد 
از مدارس برنامه های پیش��گیری از اعتیاد عرضه 
شده است. وهاب زاده در پایان با اشاره به اقداماتی 
که قرار اس��ت در دانشگاه انجام شود، توضیح داد: 
پایش و ارزشیابی مستمر برنامه های پیشگیری 
از اعتیاد، تربیت کادر متخصص از طریق آموزش 
کارشناسان و اساتید دانش��گاه، تولید بسته های 
استاندارد آموزش��ی پیشگیری از اعتیاد با رعایت 
نیازسنجی مخاطبان و برنامه هایی از این قبیل در 

دستور کار است.

درمان

شهروند| آمارها حکایت از افزایش موارد ابتلا به 
ایدز دارد. نه تنها تعداد مبتلایان زیاد ش��ده که سهم 
زنان هم بالا رفته است. این همان موضوعی است که 
رئیس اداره ایدز وزارت بهداش��ت از آن اعلام نگرانی 
می کند. بررسی ها نش��ان می دهد تا پایان  سال 92، 
28 هزار مورد ابتلا به ایدز گزارش شد که 38/9 درصد 
از آنها از راه رابطه جنسی حفاظت نشده مبتلا شده اند. 
حالا عباس صداقت، با اش��اره به همین آمارها تأکید 
می کند که سرعت ابتلا به ایدز در میان زنان بالا رفته. 
او در توضیح بیش��تر به آنا می گوید: »یک سوم موارد 
ثبت شده به این بیماری در  س��ال 92، زنان بوده اند و 
این مس��أله زمانی اهمیت ویژه پیدا می کند که زنان 
مبتلا به ایدز اگر ب��اردار ش��وند، می توانند منجر به 
آلوده شدن نوزادان ش��ده و بار سنگینی را به اقتصاد 
س��لامت تحمیل کنند.« صداقت به افزایش شیوع 
مصرف روانگردان و محرک ها اش��اره می کند: »یک 

باور نادرست وجود دارد که روانگردان ها در کنار ارزان 
بودن، اعتیادآور نیستند، همه اینها در شرایطی است 
که مصرف این مواد در سال های اخیر در میان زنان، 
جوانان و نوجوانان بیش از حد افزایش پیدا کرده. به 
گفته او، مصرف کنندگان، بیش��تر به خاطر کاهش 
وزن، تناس��ب اندام، افزایش تمرکز و اعتماد به نفس 
به مص��رف محرک ها و روانگردان ه��ا روی می آورند 
درحالی که این گونه مواد ش��دیدا ف��رد را در معرض 
روابط جنس��ی همراه با بی بند و باری و خارج از عرف 
جامعه قرار می ده��د و این خود عام��ل مهم انتقال 
بیماری ایدز در جامعه است. براساس اعلام صداقت، 
اس��تفاده کنندگان از س��رنگ مش��ترک و معتادان 
تزریقی الگوی انتقال ایدز محسوب می شوند. با این 
همه او تأکید می کند که در ایران مانند بس��یاری از 
کشورهای دیگر، بیماری ایدز برای نوجوانان و جوانان 

تبدیل به یک تهدید شده. 

پارسال 28 هزار مورد ابتلا به ایدز ثبت شد

سهم 38 درصدی رابطه جنسی در ابتلا به ایدز 
ش�هروند| لیس��ت کالاهای آسیب رس��ان بلند 
است. انواع و اقس��ام خوردنی هایی که برای خیلی ها 
لذت بخش است، اما روغن و نمک و شکرش بالاست، 
کلسترول را افزایش می دهد، برای فشارخون و دیابت 
و... ضرر دارد. در بخش خیلی کوچکی از این لیست، 
نام نوشابه، کله پاچه، خیارشور، چیپس و پفک هم به 
چشم می خورد. اینها را رئیس سازمان غذا و دارو اعلام 
و به لیست محرمانه آسیب رس��ان به سلامت اشاره 
می کند: »این لیست، یک جهت گیری تغذیه ای است، 
البته از نظر وزارت بهداش��ت، کالاهای آسیب رسان 
کالاهایی نیستند که ممنوعیت مصرف داشته باشند 
بلکه وزارت بهداشت به این قبیل کالاها، نگاه تغذیه ای 
دارد. یعنی، کالایی که در مصرف آن نباید افراط شود.« 
او ادامه می دهد: »برای نمونه کله پاچه آسیب رسان به 
سلامت است اما این به معنای آن نیست که خوردن 
کله پاچه از فردا ممنوع می ش��ود. نوشابه، خیارشور، 

پفک و چیپ��س هم همی��ن وض��ع را دارد. مصرف 
بیش از حد آنها برای س��لامت فرد مضر است اما باز 
هم نمی توان آنها را ممنوع کرد.« دیناروند از تشکیل 
کارگروهی در وزارت بهداشت برای پیگیری کالاهای 
آسیب رسان به سلامت خبر می دهد، تمام کالاهایی 
که مصرف بیش از حد آنها برای یک زندگی سالم مضر 
است، در این کارگروه احصاء شده اند: »این لیست را 
به کارگروهی داده ایم که آنچه باید جمع بندی شود، 
این است که هزینه ارزش افزوده این کالاها بالاتر برود. 
برای نمونه اگر تا دیروز، ماست با چربی 15 درصد را 
1000 تومان می خریدم، حالا بش��ود 1100 تومان. 
برای اینکه، این هزینه صرف سلامت جامعه شود.« 
به گفته معاون وزیر بهداشت، کالاهایی که شوری و 
چربی بیش از حد دارند و کالاهایی که اس��ید چرب 
ترانس و شکر بیش از حد دارند، کالاهای آسیب رسان 

به سلامت هستند.

رئیس سازمان غذا و دارو خبر داد: 

لیست محرمانه وزارت بهداشت از کالاهای آسیب رسان 
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